
Evangelium nacházíme také v jiných knihách, než 
je Bible – u C. S. Lewise, Jaroslava Foglara nebo 
k překvapení mnohých v monumentálním díle Bo-
humila Hrabala. Mnoho o tom ví profesor religionis-
tiky Pavel Hošek z pražské Evangelické teologické 
fakulty UK, který právě Hrabalovi, od jehož naro-
zení letos uplynulo 110 let, nedávno věnoval hned 
dvě knihy - Evangelium podle Bohumila Hrabala 
a Bohové jste vy. O duchovních motivech v krásné 
literatuře pohovoří na Zastavení u Matky Terezy 
19. prosince v 19 hodin v KCMT.

Dlouhodobě se věnuješ tomu, jak nacházet du-
chovní poselství v beletrii. Byl jsi vždycky velký 
čtenář? A kdy sis poprvé všiml, že se tě při čtení 
dotýká něco, co není z tohoto světa?
Moji rodiče byli velcí knihomolové. Nechodili do 
kostela, nebyli ve straně. Ale četli. Pořád. A po-
vídali si o tom. V bytě, kde jsem vyrůstal, byla jen 
jedna „svatyně“, a sice knihovna krásné literatury. 
Nějak jsem uvěřil, už jako dítě, že člověk se dozví-
dá to nejdůležitější z knih.

Pamatuju si, že jsem k tomu dospěl ještě dřív, 
než jsem se naučil číst. Byl to zvláštní pocit, dívat 
se na ohmatané hřbety knih v obývacím pokoji 
a těšit se, až budu umět číst. Nemohl jsem se 
dočkat. Asi i proto jsem četbu od začátku vnímal 
jako něco téměř posvátného. Když beru do ruky 
knihu, mívám pocit, že otevírám bránu do jiného 
světa. Že se vydávám na dobrodružnou výpravu, 

po které už nic nebude stejné, jako bylo dřív. Když 
jsem třeba v dětství propadl kouzlu Foglarových 
knih, svět se mi změnil před očima. Z rokle za 
městem byla Jezerní kotlina, z blátivého plácku 
u rybníka Sluneční zátoka a z chátrajících baráků 
kolem náměstí bájná Stínadla. Dodneška to tak 
mám.

Tvojí předposlední knihou je Evangelium podle 
Bohumila Hrabala, což je kombinace, která lidi 
neznalé jeho tvorby může překvapit. Objevil jsi 
totiž vzácné nahrávky spisovatelových advent-
ních promluv, které už jako starší pán počátkem 
80. let přednesl v evangelickém sboru v Libici 
nad Cidlinou, 20 km od své chaty v Kersku. Co 
je to „Hrabalovo evangelium“?
Hrabal nebyl jen spisovatel, byl to filozof. Celý ži-
vot se vášnivě ptal po smyslu lidského života před 
tváří věčnosti. V jeho literárním díle se to odráží, 
i když často spíš mezi řádky.

„Hrabalovo evangelium“ je pojmenování jeho 
životní filozofie nebo, přesněji řečeno, jeho způ-
sobu vidění světa. To zvláštní vidění skutečnos-
ti, příznačné pro Hrabalovy prózy, mi kdysi na 
prahu dospělosti úplně změnilo život. Rodiče mi 
nenápadně položili na noční stolek pár Hrabalo-
vých knížek a já se začetl - a vzplanul jako suchá 
stodola. Myslím, že bych byl někdo jiný, kdyby mi 
Hrabal úplně nepřebásnil svět. Kdyby mě v době, 
kdy jsem o duchovních záležitostech nic nevěděl, 
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nepozval k tomu svatému tajemství, které nějak 
prosvítá mezi řádky jeho textů. Je to více než 
třicet let od doby, kdy jsem vzal první Hrabalovu 
knížku do ruky, a jeho vliv na moje vidění skuteč-
nosti je dnes větší než kdykoli předtím.

Jaká oblast literární tradice by tě lákala dál? 
A pracuješ už na něčem novém?
Teď jsem ponořený do spisů františkánského 
kněze Richarda Rohra. Není to krásná literatu-

ra, ale v těch knihách je tak nějak všechno, co 
jsem vždycky miloval: Divoká příroda, zázračné 
stvoření, život jako svatý tanec, odkaz Františka 
z  Assisi, duchovní kultura původních obyvatel 
Ameriky, Ježíšovo bytí pro druhé, mystický po-
nor až ke skryté slávě pod povrchem jevů. Jsem 
z toho u vytržení. Možná o tom něco napíšu.
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Sváteční krátké počtení: O tom, kdo je vlastně Ježíš
Pane, za všechny nemocné, smutné a bezmocné 
prosíme, jako by jejich nemoc a smutek byly naše. 
Přiváděj nás jedny k druhým a uč nás naslouchat, 
chápat, sdílet radost i pláč. Vždyť Tvé slovo vede 
zase druhé lidi za námi, když je potřebujeme: aby 
naše smutky a bolesti byly i jejich nebo abychom 
si navzájem dali kus radosti.

Prosíme za všechny, kdo ztratili naději. Prosí-
me za ty, kdo nikoho nemají - pro tvrdost lidských 
srdcí, anebo prostě proto, že s nimi nikdo nevy-
drží. Prosíme za lidi, kteří jsou plni zloby a zášti. 
Prosíme za ty, koho ovládá jakákoli zlá moc.

Prosíme za ty, kdy slouží: aby měli dost sil 
a dost naděje. Prosíme za ty, kdo hledají, aby 
našli k Tobě cestu a v nás přátele, o které by 
stáli.

Prosíme za křehké vztahy v  rodinách, aby 
našly pevný základ skutečné lásky a odolávaly 
tlakům a ranám, které je ohrožují. Kéž lidé znají 
cenu odpuštění a umějí je přijímat i dávat.

Amen.
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Milí přátelé,
v minulých letech jsem vás ve Fchodovinách 

občas pozval na procházku mezi řádky Bible. Nyní 
bych vám chtěl tyto výlety nabídnout posbírané 
do „malého biblického cestopisu“. Jmenuje se 
„Na počátku bylo ráno“, ilustroval ho známý ,křes-
ťanský‘ kreslíř Pavel Bosman a v prosinci vyjde 
v  Nakladatelství KMS. O  tom, kde všude bude 
k dostání, se ještě jedná (doufám, že i v našem 
obchůdku), podrobnější informace můžete najít 
zde: www.knihykms.cz/na-pocatku-bylo-rano.

Radostné zážitky při toulkách mezi řádky Bible 
vám přeje

Honza Zindulka
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